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در ششمین همایش بهره وری صنایع معدنی 
صورت گرفت

تقدیر از فولاد امیرکبیر کاشان
همایش ششــمین جایزه بهره وری با ارزیابی 
۳۳شرکت برگزار شــد. جایزه ی بهره وری بخش 
معدن و صنایع معدنی، جایزه ای اســت »بخشی و 
تخصصی« که توسط وزیر صنعت، معدن و تجارت و 
یا رئیس هیئت عامل سازمان توسعه و نوسازی معادن 
و صنایع معدنی ایران بــه برترین بنگاه های ایرانی 
حائز شرایط در بخش معدن و صنایع معدنی، اعطا 
می شود. مهندس عزیز قنواتی، مدیر عامل شرکت 
فولاد امیرکبیر کاشان گفت: در راستای اجرای ماده ۵ 
قانون برنامه پنج ساله ششم توسعه جمهوری اسلامی 
ایران، جایزه بهره وری بخش معدن و صنایع معدنی 
بر اساس مصوبه ۳۰ اردیبهشت سال ۹۱ هیئت عامل 
سازمان توسعه و نوســازی معادن و صنایع معدنی 
ایران و با هماهنگی ســازمان ملی بهره وری ایران و 
سایر دستگاه های ذیربط، به منظور فرهنگ سازی و 
ارتقاء بهره وری بنگاه های دولتی و غیر دولتی بخش 
معدن و صنایع معدنی، طرح ریزی و اجرا می شود. وی 
خاطر نشان کرد: ارزیابی شرکت های بخش معدن و 
صنایع معدنی براساس مدل بهره وری معادن و صنایع 
معدنی ایران )دوره ششم( صورت می پذیرد که این 
مدل دارای دو بخش اصلی مفاهیم و اصول بنیادین 
بهره وری و معیارهای ارزیابی جایزه اســت. آقای 
مهندس قنواتی با اشاره به کسب عنوان شایسته توجه 
و تقدیر ششمین همایش بهره وری معدن و صنایع 
معدنی گفت: این موفقیت در پی اصلاح فرایندهای 
تولید، صرفه جویی و افزایش راندمان تولید حاصل 
شده است. وی ادامه داد: این شرکت، طرح عدم تولید 
پساب اسیدی و عدم مصرف اسید خام، در خط تولید 
اسیدشــویی از طریق اصلاح فرایند اسیدشویی و 
پارامترهای فرایندی بازیافت اسید را با موفقیت انجام 
داد که بعنوان پروژه برتر این همایش شایسته تقدیر 
شد و قائم مقام محترم شرکت، لوح و گواهینامه تقدیر 

این همایش را از مدیرعامل ایمیدرو دریافت کرد.
    

افتتاح پارک علم فناوری 
کاشان با حضور فولاد امیرکبیر

نمایشگاه دســتاوردهای تحقیقاتی و فناورانه 
شــرکت های دانش محور صبح امروز سوم تیر ماه 
۱۳۹۸ با افتتاح پارک علــم و فناوری غیاث الدین 
جمشید کاشــاني با حضور معاونت محترم علمي 
ریاست جموري، جناب آقاي دکتر سورنا ستاري 
در کاشان برگزار شد. در این نمایشگاه اکثر شرکت 
کنندگان دستاوردهاي پژوهشي خود را به معرض 
نمایش و ارائه گذاشتند. شــرکت فولاد امیرکبیر 
کاشان نیز در این نمایشگاه حضور یافت. معاونت 
علمي ریاســت جموري، جناب آقاي دکتر سورنا 
ســتاري به همراه جناب آقاي دکتر ساداتي نژاد 
نماینده محترم شهرستان کاشــان، جناب آقاي 
مرتضایي فرماندار ویژه محترم و اســاتید معظم 
دانشگاه کاشان از این نمایشگاه به ویژه غرفه شرکت 
فولاد امیرکبیر کاشان بازدید نمودند که در بازدید از 

غرفه فولاد امیرکبیر کاشان به موارد زیر اشاره شد:
- ۱۱۶ کالای بومی سازی شده در شرکت فولاد 

امیرکبیر کاشان؛
-پروژه های انجام شــده با همکاری دانشــگاه 

کاشان
- اخذ جایزه بنیاد مدیریت اروپا )EFQM( در 

سال ۱۳۹۷
- اشــاره به رشد چشــمگیر در بخش فروش و 

صادرات در شرکت فولاد امیرکبیر کاشان
-اشاره به رشد تولید در خطوط مختلف با بهبود 

فرآیندهای تولیدی شرکت
ســتاری ضمــن ابــراز خرســندی از ایجاد 
زیرساخت های علوم دانش بنیان در کاشان گفت: 
جوانان ما در این شــرکت های دانش بنیان دست 
به اقدامات بزرگی می زنند و تولیدات و فروش آن ها 
باعث می شود که بدون شک در آینده نزدیک ایران 

به یکی از تولیدکنندگان بزرگ دنیا تبدیل شود.
    

ذخایر دو مجموعه معدنی بزرگ 
استان یزد رو به اتمام است

رئیس خانه معدن اســتان یزد گفت: ذخایر دو 
مجموعه بزرگ معدنی استان یزد در شهرستان های 
بافق و اردکان رو به اتمام اســت. سعید افضلی پور 
امشب در جلسه ســتاد راهبری و مدیریت اقتصاد 
مقاومتی استان یزد که با حضور وزیر دادگستری 
برگزار شد، اظهار داشت: یزد از موهبت آب برخوردار 
نیست اما از نظر ذخایر معدنی جزو درخشان ترین 
مناطق معدنی خاورمیانه به شمار می رود. وی افزود: 
ذخایر معدنی سنگ آهن، سرب و روی، باریت و ... 
تامین کننده مواد اولیه صنایع بزرگ کشور است و 
بار بزرگی از اشتغال کشور را به دوش کشیده است. 
افضلی پور ادامه داد: بخش معدن استان یزد ۱۲ هزار 
نفر اشتغال را به طور مستقیم ایجاد کرده که بخش 
بزرگی از این اشتغال در مناطق کم برخوردار ایجاد 

شده است.
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وزیر صنعت، معدن و تجارت در 
راستای اولویت های این وزارتخانه 
در ســال رونق با صدور دســتوری 
خطاب بــه معاون امــور صنایع، بر 
ایجاد نمایشــگاه قطعات وارداتی 
شــرکت های بزرگ و فعال و دعوت 
از صنعتگران و قطعه ســازان برای 
ســاخت داخلی کردن این قطعات 

تاکید کرد.
رضــا رحمانــی در ایــن ابلاغ 
خطاب به فرشــاد مقیمی، مسئول 
پروژه های ســاخت داخــل وزارت 
صنعت، معــدن و تجــارت آورده 
است: در راســتای فرمایشات رهبر 
معظم انقلاب و ریاســت جمهوری 
در ســال »رونق تولیــد« ضرورت 
دارد به تمامی شــرکت های فعال 
و بــزرگ ازجملــه شــرکت های 
ایران خودرو، ســایپا، فولاد مبارکه، 
ذوب آهــن، تراکتورســازی تبریز، 
آلومینیوم ســازان، شــرکت ملی 
مس، گل گهر، چادرملو، ســنگان، 
ایزو ایکو، تولیدکنندگان ســیمان، 
نیروگاه هــای صنایع نفــت، گاز و 
پتروشیمی و... ابلاغ شود که نسبت 
به ایجاد نمایشگاه قطعات و ملزومات 
وارداتی موردنیازشــان اقدام کرده 
و بــا فراخــوان عمومــی از تمامی 
صنعتگــران و قطعه ســازان برای 

ساخت داخل کردن آن دعوت کنند.
برپایی نمایشــگاه هایی با هدف 
بومی سازی و تامین نیاز مواد اولیه 
و قطعات موردنیــاز آنها که تا پیش 
از تحریم ها از طریق واردات تامین 
می شــدند، می تواند به عنوان یکی 
از راهکارها در دوران تحریم   راهگشا 
باشــد و تولیدکنندگان را به سوی 
تامین محصولات موردنظر خود از 
بازار داخل سوق دهد و مانع خروج 

ارز از کشور شود
 نمایشگاهی مفید 
برای صنایع معدنی

درباره وابســتگی صنعت فولاد 
بــه خــارج از کشــور و برگزاری 
نمایشــگاه هایی بــرای تامیــن 
نیاز صنعــت داخل، عزیــز قنواتی 
مدیرعامل فولاد امیرکبیر کاشــان 
در گفت وگو با صمــت اظهار کرد: 
نمایشــگاه بومی ســازی فولاد که 
دی سال گذشته از ســوی انجمن 
تولیدکنندگان فولاد برگزار شــد، 
درحقیقت اهــداف تامین از طریق 
نیاز داخل را دنبــال می کرد که در 
دستور جدید وزیر صنعت، معدن و 
تجارت روند بومی سازی برای صنایع 
به شــکل عام تر مد نظر قرار گرفته 
است. این دعوت از صنعت به شکل 

وسیع تر درنظر گرفته شده است.

قنواتــی در ادامه خاطرنشــان 
کــرد: در دوره ای ۱۰۰درصــد 
قطعات فولاد از خارج وارد کشــور 
می شــد اما به تدریج این وابستگی 
به خارج از کشــور به حداقل رسید 
و درحال حاضر بیشــتر واحدهای 
فولادســازی ۸۰ تــا ۹۰ درصد و 
حتی تا ۹۵ درصد از تجهیزات خود 
را در داخل تامیــن می کنند که اگر 
میانگینی برای این موضوع درنظر 
بگیریم، حدود ۸۰ درصد از قطعات 
فولادســازان در داخــل ســاخته 

می شود.
وی در ادامه خاطرنشان کرد: تنها 
الکترود گرافیتی است که هنوز در 
داخل ساخته نشــده است و دارای 
برخی قطعات الکتریکال اســت که 
از خارج تامین می شــود که آن هم 
بیشتر در اختیار برندهای انحصاری 
چون زیمنس، اشنایدر و... قرار دارند 
اما بیشــتر قطعات در داخل تولید 

می شوند.
مدیرعامل فولاد امیرکبیر کاشان 
در پاسخ به این پرسش که برخی از 
فروآلیاژها نیز وارداتی هستند و آیا 
در این زمینه نیاز به واردات داریم، 
عنوان کــرد: فروآلیاژهــا کمتر در 
داخل تولید می شــوند و باید بیشتر 

آنها را وارد کرد.

قنواتی در توضیح فروآلیاژ عنوان 
کرد: برای ســاخت برخی قطعات 
خاص ماننــد قطعــات هواپیما یا 
ســیلندر خودرو و قطعاتی که فوم 
بالا هســتند، نیاز به فــولاد آلیاژی 
است و نمی توان از فولاد عام استفاده 
کرد. به عبارت دیگر فولادی اســت 
که با ترکیب چندین مواد شیمیایی 
تبدیل به فروآلیاژ می شــود که در 
قطعات وســایل مختلــف از لوازم 
خانگی تــا هواپیما ممکن اســت 

کاربرد داشته باشد. 
این قطعــات به نوعــی ظریف 
هســتند اما فــولاد عــام فناوری 
خــاص نــدارد؛ قراضــه را ذوب 

می کنند و فروسیلیس و فرومنگنز 
بــه آن اضافه می کنند امــا فرآیند 
تولیــد فروآلیاژها بســیار پیچیده 
اســت و به تجهیزات خــاص نیاز 
 دارد کــه در ایــران زیاد نیســت و 
حدود ۲ تا ۳ کارخانه تولید فروآلیاژ 

در ایران داریم.
وی با تاکید بر اهمیت برگزاری 
چنین نمایشگاهی در کشور عنوان 
کرد: تکــرار این نمایشــگاه ها که 
بتوانند نیازهــای داخلی صنعت را 
برآورده کنند، برای صنعت کشــور 
بسیار مفید اســت، از یک سو ایجاد 
اشــتغال می کند و از ســوی دیگر 
وابســتگی صنعت به خارج از کشور 
را کاهــش می دهــد و بــرای تمام 
 صنایع مــس، فــولاد و آلومینیوم 

مفید است.
 مشتاق برگزاری 
نمایشگاه هستیم

صنعــت آلومینیــوم در برخی 
صنایع بالادســت و برخــی صنایع 
پایین دست نیازمند واردات برخی 
از تجهیزات و مواد اولیه اســت. در 
این باره افشــین مقتدر، مدیرعامل 
کارخانه آلومینیوم پــارس عنوان 
کرد: کارخانه های آلومینیوم مانند 
ایرالکــو و المهــدی کک پترولیوم 
را برای ســاخت اند مورداســتفاده 
قرار می دهند که وارداتی اســت یا 
نمک های خاصی را مورد اســتفاده 
قــرار می دهند کــه بیشــتر وارد 

می کنند.
مقتــدر در ادامه خاطرنشــان 
کرد: این نــوع واردات بــا ارزبری 
بالایــی بــرای کارخانه هــا همراه 
اســت و درحال حاضــر کــه در 
تحریم ها به ســر می بریم، برگزاری 
چنیــن نمایشــگاه هایی که تامین 
قطعات و مــواد اولیه را به ســمت 
داخل ســوق دهند، می تواند بسیار 
 مفید باشــد و از توقــف کارخانه ها 

جلوگیری کند.
وی در ادامه با اشــاره به صنایع 
پایین دســت آلومینیــوم و تولید 
فویل هایــی که در صنعــت غذایی 
به کار برده می شــوند، عنوان کرد: 
شاید بهتر باشــد این نمایشگاه ها با 
حوزه هایــی که همپوشــانی دارند 
به طور مشترک یک نمایشگاه برگزار 
کرده تا نیازهای همدیگر را برطرف 
کنند و ما نیــز از واردات آن بی نیاز 

شویم.
مدیرعامل کارخانــه آلومینیوم 

پارس در ادامه خاطرنشان کرد: در 
حوزه ما که تولیدکننده فویل های 
آلومینیوم بــرای صنایــع غذایی 
هســتیم، انواع حلال هــا و لاک ها 
را وارد می کنیــم و در زمینــه مواد 
شــیمیایی است که وابســتگی به 
خارج از کشــور داریــم. اما همین 
مواد ارزبــری بالایــی دارد، برای 
نمونه کارخانه ما حداقل ماهانه ۷تن 
مصرف لاک و حلال دارد که حدود 
۵۰هزار یورو هزینه یک نوع لاک آن 
است. حال اگر کل این میزان مصرف 
را برای کشور درنظر بگیرید ممکن 
است برای کل کشور ماهانه ۳۰۰ تا 
۴۰۰ هزار یورو تمام شود و مصرف 
ســالانه آن به ۳ تــا ۴ میلیون یورو 
برســد. از این رو باید به سمت تولید 

این مواد در داخل رفت.
مقتدر در پاســخ به این پرسش 
که مــواد اولیه لاک وارداتی شــما 
در داخل موجود نیســت یا نیاز به 
فناوری تولید دارد، گفت: این لاک 
برای پشــت در مــواد غذایی مانند 
ماســت و پنیــر کاربــرد دارد. این 
نوع لاک کاربرد وســیعی در کشور 
 داشــته و تولید آن نیــاز به فناوری 

خاصی دارد.
وی در پایــان تاکید کــرد: این 
نمایشگاه فرصت مناسبی است که 
واحدهای تولیــدی در بخش های 
مختلف صنعت بــا همدیگر رایزنی 
کنند تــا درنهایت بتــوان با همت 
بیشتر، نیازهای وارداتی را تا آنجا که 
امکان دارد از طریق تامین کنندگان 

داخلی تامین کرد. 
ما مشتاق برگزاری این نمایشگاه 
و آماده رایزنی هســتیم تــا بتوانیم 
فهرستی از نیازهای خود را از طریق 

این نمایشگاه تامین کنیم.

فولادی ها از پیشنهاد بومی سازی قطعات استقبال کردند

خبر

جمهوری اســلامی ایران با تولید نبشــی های سایز 
بزرگ ۱۳ تا ۲۰ میلیمتر فولادی که مورد نیاز صنایع برق، 
مخابرات، نفت و غیره است، در جمع کشورهای اروپایی و 
چین به عنوان تولیدکنندگان این کالا قرار گرفت و به این 

ترتیب از واردات بی نیاز شدیم.
بهمن قاسمی، عضو انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران 
روز دوشــنبه در جمع خبرنگاران گفت: اکنون ظرفیت 
تولید نبشــی های ۱۳ تا ۲۰ میلیمتر در ایــران در واحد 
تولیدی مربوطه به ۳۰۰ هزار تن رسیده و با توجه به نبود 
آمارهای رســمی از نیاز داخل، برآورد می شود که بالغ بر 

۱۰۰ هزار تن نیاز داخلی باشد.
وی تصریح کرد: بر اساس پیش بینی میزان نیاز داخل 
به این نبشی های فولادی برآورد می شود که سالانه ۵۰۰ 
تا ۶۰۰ میلیون دلار در این بخش صرفه جویی ارزی محقق 
شود و کشورمان از واردات این گونه آهن آلات برای مصرف 

در دکل های برق، مخابرات و نفت بی نیاز شود.
برخی اخبار غیررسمی حاکی است، با وجود توانمندی 
ایران در این بخش، واردکنندگان از کشورهای اروپایی و 

چین نسبت به واردات این اقلام مبادرت می ورزند.
مدیرعامل آریان فولاد تصریح کرد: تولید محصولات 
یادشده برپایه استانداردهای ایزو ۱۰۰۱، ۹۰۰۱، ۱۸۰۰۱ 
OHSAS به بازار کشورهای عراق، پاکستان، افغانستان، 

جمهوری آذربایجان، ارمنستان و ترکیه صادر می شود.
وی گفت: پیش از این ســالانه صدها میلیون دلار ارز 
کشــور برای تأمین نبشی های یاد شــده صرف واردات 
می شد، اما اکنون به خودکفایی رسیده ایم و این امر حاصل 

۲۰ سال تلاش صنعتگران ایرانی است.
قاسمی با بیان اینکه پارسال میزان تولید این مجموعه 
به ۴۵۰ هزار تن رسید، گفت: سال ۹۷ در واقع ۳۰ درصد 
ظرفیت تولید به بازار مصرف راه یافت که از این رقم نیمی 

به میلگرد و بقیه به نبشی اختصاص یافت.
مشکلات پیش روی صنعت فولاد

وی واردات بی ضابطه و ســودجویانه را ضربه به تولید 
ارزیابی کرد و گفت: در سال های اخیر ۲ میلیون تن ورق 
فولادی در قالب قاچاق به کشــور وارد که برخورد قانونی 
با آن انجام نشــد، در واقع با دور زدن قانون به شیوه های 

مختلف متخلفان راه خود را در حاشیه امن می گذرند.
عضو انجمن تولیــد کنندگان فولاد ایــران، دخالت 
نکردن دولت در مکانیزم قیمت گذاری کالاها و همچنین 
بر ممانعت از رایزنی رانتخواران در عرصه صنعت فولاد را 

خواستار شد.
وی اضافه کرد: فلســفه عرضه و تقاضا یک اصل مسلم 
اقتصادی است و فروشندگان شــمش فولادی )بیلت( و 
محصول می توانند برپایه قیمت های جهانی اقدام به مبادله 

کالا داشته باشند.
راه حل پیشنهادی برای مهار زلزله نقدینگی

به اعتقاد قاســمی، امروز زلزله نقدینگی و ســیلاب 
حاصل از آن به هر سو و سمتی وارد شد جز ویرانی حاصلی 

ندارد.
وی پیشنهاد حدف کامل یارانه ها را داد که به گفته او 
مانع جدی افزایش نقدینگی اســت و کاهش نرخ بهره در 
حد صفر و برخورد جدی با عوامل دور زدن با قانون از دیگر 

راهکارهای سلامت اقتصادی محسوب می شود.
قیمت های غیرواقعی در بورس کالا

مدیرعامل آریان فولاد تصریح کــرد: امروز قیمت ها 
در بورس کالا واقعی نیست و ضرورت دارد تا با اصلاحات 
اساســی در این حوزه، بتوان مشکل پیش روی را برطرف 

ساخت.
به گفته وی، بورس کالا قیمت پایه شــمش فولادی 
را ســه هزار و ۲۰۰ تومان تعیین می کنــد، در حالی که 
ماههاست در بازار این نوع شمش هرکیلوگرم چهار هزار 
تومان معامله می شود، بنابراین عرضه پنج درصد محصول 
برای کشف قیمت و تعیین نرخ برای ۹۵ درصد باقیمانده 

زیان های زیادی به تولیدکننــدگان مقاطع فولادی وارد 
می کند.

جمهوری اســلامی اکنــون در بین ۱۰ فولاد ســاز 
جهان جای گرفته و پارسال با دســتیابی به ۳۵ میلیون 
تن ظرفیت، حــدود ۲۵ میلیون تن شــمش فولادی و 
محصولات خود را به بازار داخل و خارج صادر کرد که بیش 

از ۶ میلیون تن صادرات ثبت شده است.
انتظار مــی رود با تداوم رکــود فعالیت های عمرانی و 
تقاضای مناسب در بازار کشورهای منطقه، امسال حدود 
۱۰ میلیون تن شــمش و محصولات فــولادی صادرات 

ثبت شود.

ایران به جمع تولیدکنندگان نبشی های سایز بزرگ فولادی پیوست

مدیرعامل فولاد امیرکبیر 
کاشان: نمایشگاه 

بومی سازی فولاد که دی 
سال گذشته از سوی انجمن 
تولیدکنندگان فولاد برگزار 

شد، درحقیقت اهداف 
تامین از طریق نیاز داخل را 
دنبال می کرد که در دستور 
جدید وزیر صنعت، معدن 
و تجارت روند بومی سازی 
برای صنایع به شکل عام تر 

مد نظر قرار گرفته است

وزیر صنعت، معدن و تجارت 
در راستای اولویت های این 

وزارتخانه در سال رونق با 
صدور دستوری خطاب به 

معاون امور صنایع، بر ایجاد 
نمایشگاه قطعات وارداتی 
شرکت های بزرگ و فعال 

و دعوت از صنعتگران و 
قطعه سازان برای ساخت 
داخلی کردن این قطعات 

تاکید کرد
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